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سرخاب: مدیران فقط پیشکسوتان پایتخت نشین را ملاقات می کنند

دیگران لذت زحمات مان را می برند
ولی تاریخ استقلال را ما نوشتیم

سرپرست تیراندازی دانشگاه آزاد اسلامی:  

می توان مسابقات را 
در شهرهای سفید برگزار کرد

پاتریـک جیمـز رایـس، متولـد ۱۹۴۹ در ایرلندشـمالی و 

پیشکسـوت فوتبال آرسـنال در سال های ۱۹۸۴ تا ۱۹۹۶ 

به عنـوان مربـی در تیـم جوانـان آرسـنال فعالیـت کـرد. او 

سپس از سال ۱۹۹۶ تا سال ۲۰۱۲ دستیار مربی آرسنال 

بـود. در سـال ۲۰۱۳ بـرای پروسـه درمـان سـرطان خـود 

در بیمارسـتان بسـتری شـد و پـس از مبـارزه ای سـخت بـا 

موفقیـت بـه  خانـه برگشـت. او اکنون به عنوان مشـاور در 

فصـل نقل وانتقـالات و سـفیر آرسـنال، فعالیـت می کنـد.

رایـس بازیکـن سـابق و مربـی فوتبـال اهـل ایرلندشـمالی 

اسـت. او سـابقه بـازی و مربیگـری در تیـم آرسـنال را دارد. 

بعد از گذشت ۴۰ سال خدمت رسانی باشکوه به باشگاه، 

نه تنها ذره ای از علاقه رایس به آرسـنال کم نشـده اسـت، 

بلکـه هم اکنـون بـا همـان انـرژی و اشـتیاق سـال های 

نخسـت، بـه فعالیـت خـود ادامـه می دهد. پـت، به عنوان 

یک کارآموز ۱۵ سـاله در سـال ۱٩٦۴ به آرسـنال پیوست. 

وی در دوران بازیگری اش برای آرسنال، ۵۲۸ بار به میدان 

رفـت، بـدون شـک او یکـی از بهتریـن دفـاع راسـت های 

تاریخ آرسـنال محسـوب می شـود. پت رایس، دوران بازی 

خـود را در واتفـورد به پایـان رسـاند و بعـد از آن بـار دیگر به 

باشـگاهی کـه در آن اسـطوره بـود ملحـق شـد، امـا این بـار 

به عنـوان یـک مربـی. دوره مربیگری پت از سـال ۱٩۸۴ با 

تیم جوانان آرسـنال شـروع شـد. ۱۲ سـال در تیم جوانان 

فعالیت کرد و موفق به کسب دو جام حذفی برای جوانان 

شـد. به جـرات می تـوان گفـت کـه بسـیاری از سـتاره های 

سـال های بعـدی آرسـنال، از ثمره هـای همـان حضـور ۱۲ 

سـاله رایـس در تیـم جوانان بوده اسـت.

در سـال ۱٩٩٦ به عنوان سـرمربی موقت توانست در لیگ 

سـه برد را برای تیم اصلی کسـب کند تا اینکه آرسـن ونگر 

عهده دار این مسئولیت بزرگ شد و پت در سمت دستیار 

ونگر قرارگرفت. پت رایس، متولد ایرلندشمالی است، ولی 

از زمـان کودکـی در هایبـوری لندن زندگی کرده اسـت. وی 

در دهـه هفتـاد ۴٩ بـار بـرای تیم ملـی کشـورش بـازی کرده 

است. رایس پذیرفت درباره سوژه مهم این روزهای فوتبال 

جهان یعنی تعطیلی مسابقات به خاطر کرونا، پاسخ چند 

سـوال »فرهیختگان« را بدهد که در ادامه می خوانید.

به عنوان اولین سـوال از شـما می پرسـیم آیا شـرایط جدید 

در فوتبال دنیا اعمال خواهد شـد؟

شـرایط جدید شـاید روی سـکوها دیده شـود، اما زمین فوتبال 

مثل همیشـه خواهد بود. بحران ایجاد شـده مثل یک داسـتان 

علمی و تخیلی جهان را تکان داد، اما دیگر واقعا بس اسـت و 

صدای باشـگاه ها درآمده و فوتبال باید شـروع شـود. می دانم 

کـه خطراتـی در پـی خواهـد داشـت، امـا واقعـاً باشـگاه ها 

درحال نابودی هسـتند و من نگران آرسـنال هسـتم. بسـیاری 

از باشـگاه های دنیـا هیچ چشـم اندازی ندارنـد و حامیان مالی 

خـود را نیـز از دسـت داده اند.

آیـا تصـور می کنیـد دولـت بریتانیا در کنتـرل بحران ایجاد 

شـده مقصر است؟

قطعـاً همین طـور اسـت، آنهـا بـا مـردم رودربایسـتی دارنـد از 

یک طـرف نمی خواهنـد شکسـت اقتصـادی بخورنـد و از  طرف 

دیگـر نمی خواهنـد مـردم کمبودهـای بهداشـتی را حـس 

کننـد. وضعیـت در بیمارسـتان های بریتانیـا اصـاً جالـب 

نیسـت و حاکمیـت بریتانیـا دسـت به دامن ثروتمنـدان و حتی 

فوتبالیسـت های ثروتمنـد شـده اسـت. می خواهـم بدانـم اگر 

خیریه هـا نبودنـد و یـا بازیکنان بزرگ فوتبـال انگلیس نبودند، 

چـه اتفاقـی در بیمارسـتان های لندن یا منچسـتر رخ می داد؟

واکنش باشگاه های بزرگ انگلیس در قبال سکوت دولت 

بریتانیا چه بوده اسـت؟

باشگاه های بزرگ به دولت رسماً اولتیماتوم دادند. اگر وضعیت 

به همین منوال پیش برود باشگاه های بزرگ لندن و چند شهر دیگر 

ورشکست خواهند شد و تمام کارکنان خود را اخراج خواهند کرد.

آیـا ایـن صحـت دارد کـه تعـداد زیـادی از خبرنـگاران هـم 

بیـکار شـده اند؟

البتـه در همـه اصنـاف در بریتانیـا ایـن مشـکل به وجـود آمـده 

اسـت و درمـورد خبرنـگاران می دانـم کـه خیلـی از آنهـا شـغل 

خـود را از دسـت داده انـد. دولـت بریتانیا به آنهـا ظلم می کند، 

لااقـل اجـازه بدهنـد خبرنگارهـا کار کنند. آنها حـق دارند خبر 

تهیـه کننـد و واقعیت هـا را بنویسـند.

مصاحبه اختصاصی »فرهیختگان« با مدافع و مربی پیشین آرسنال

وع شود رایس: صدای همه درآمده، فوتبال باید شر
با ادامه این وضعیت باشگاه های بزرگ انگلیس ورشکست خواهند شد

نسـل دهـه۶۰ اسـتقلال را بایـد نسـل طلایـی ایـن تیـم 

قلمـداد کنیـم؛ همـان نسـلی کـه یـک عنـوان قهرمانـی 

و یـک نایب قهرمانـی آسـیا را بـرای ایـن تیـم بـه ارمغـان 

آورد و در تاریـخ ایـن باشـگاه نام شـان مانـدگار شـد. 

ازجملـه ایـن افـراد، عبـاس سـرخاب اسـت کـه بـا گل هـا 

و عملکـرد درخشـانش در آن سـال ها به همـراه صمـد 

مرفـاوی بیشـترین نقـش را در کسـب عناویـن تاریخـی 

آبی هـا ایفـا کردند، این درحالی اسـت کـه امروز از عباس 

سـرخاب ها کمتـر صحبـت به میان می آید و اسـطوره ها و 

پیشکسـوتان تاریخی باشـگاه استقلال آرام آرام نام شان 

در گردوغبار فراموشـی خاطرات از یادها می رود. بعد از 

مدت ها به بهانه مسـائل روز باشـگاه اسـتقلال به سـراغ 

او رفتـه و البتـه کمی هم خاطره بـازی کردیم. گفت وگوی 

»فرهیختـگان« بـا مهاجـم سـال های دور اسـتقلال کـه 

ملقـب بـه سـرخاب ۳۰ ثانیـه بـود را در زیـر می خوانیـد.

از شـرایط اسـتقلال شـروع کنیـم. وضعیت تیـم در زمان 

حاضـر را چطـور می بینید؟

می آیـد!  بیـرون  بـه  اسـتقال  درون  از  حواشـی  الان 

جنگ وجدال هـای زیـادی هـم وجـود دارد و به نظـر می رسـد 

هیچ چیزی سـر جایش نیسـت. درواقع مدیریت و کادر فنی 

و بازیکنـان هیچ کـدام در جایـی کـه بایـد باشـند نیسـتند. 

بازیکـن بـرای دل خـودش تصمیـم می گیـرد و مربـی هـم 

بـرای دل خـودش امرونهـی می کنـد و هـر مدیـری هـم کـه 

می آیـد، می خواهـد بـرای خـودش سـاختار جدیـد درسـت 

کنـد. همه نـوع اشـکالات هسـت. البتـه از قدیـم هـم وجـود 

داشـته، چراکـه هـر مدیـری کـه می آیـد می خواهـد از صفـر 

شـروع کنـد. نـه چشـم اندازی داریـم و نـه اسـتراتژی کـه 

به طـور مثـال یـک مدیـر بنشـیند و بـرای ۲۰سـال آینـده این 

تیـم برنامه ریـزی کنـد. اگـر هم یک مدیر بـرود، هیچ گاه مدیر 

جدیـد همـان اهـداف و برنامه هـا را ادامـه نمی دهـد و کار را 

از صفـر و چه بسـا از زیـر صفـر شـروع می کنـد، چـون بایـد بـا 

بدهی هـای میلیـاردی کار را آغـاز کنـد. به نظـرم بایـد اصول، 

چشـم انداز و اسـتراتژی را درسـت تعریف کرد و مسـیر اصلی 

را پیـدا کـرد تـا بـه موفقیـت رسـید. امـا الان حواشـی از دل 

اسـتقال پخـش می شـود و فقط هـواداران اذیت می شـوند.

چشم انداز استقلال با سعادتمند را چطور می بینید؟

از مدیـر جدیـد اسـتقال چنـدان شـناختی نـدارم، چـون از 

تهـران و پایتخـت دور هسـتم و آنهـا هـم از پیشکسوتان شـان 

خبـر ندارنـد و فقـط آنهایـی را ماقـات می کنند کـه در تهران 

هسـتند و انـگار پیشکسـوتان شهرسـتانی امثـال عبـاس 

سـرخاب ها فرامـوش شـده اند و ایـن خیلـی بـد اسـت. مـا 

افتخـارات زیـادی بـرای اسـتقال آورده ایـم و پرچـم ایـن تیـم 

را در آسـیا بـالا بردیـم و به خاطـر زحماتـی کـه بـا پیراهـن آبی 

کشـیده ایم، انتظـار داریـم حداقـل بـا مـا هـم مشـورت کنند، 

امـا حداقـل دوسـتان در بدنه مدیریتی باشـگاه، خودشـان را 

بهتریـن و بی نیـاز از هرنـوع مشـاوره و همفکـری می داننـد.

۳۰سـال پیـش هـم  همیـن داسـتان ها و بی ثباتی هـا 

وجـود داشـت، امـا اسـتقلال در آن زمـان دوبار بـه فینال 

آسـیا رسـید و یـک قهرمانـی جـام باشـگاه ها را به دسـت 

آورد. تفـاوت چیسـت کـه امـروز حتی بعضـا نمی تواند از 

گروهـش هـم صعـود کند؟

آن زمـان مدیـران قـوی در راس باشـگاه بودنـد؛ افـرادی ماننـد 

آقامحمـدی، میرولـد و ایروانـی در هیات مدیره بودند و ازلحاظ 

اقتصـادی، فنـی و حتـی سیاسـی مدیرانـی توانمنـد و بـزرگ 

به شـمار می رفتنـد، ضمـن اینکـه مدیریـت باشـگاه برعهـده 

اولیایـی بـود کـه خـودش یـک فـرد فوتبالـی و فنـی محسـوب 

می شـد. آنهـا یـک اسـتراتژی و چشـم انداز ۵سـاله تعریـف 

کردنـد کـه بـر اسـاس آن قهرمانـی آسـیا هم به دسـت آمـد. در 

ادامـه امـا عمرشـان کفـاف نـداد و به خاطـر تغییـرات دولـت، 

در بدنـه باشـگاه هـم تغییراتـی به وجـود آمـد. برهمین اسـاس 

معتقدم نباید امور ورزشـی را به مباحث سیاسـی دخالت داد و 

همین طور می شود که بعد از ۳۰سال به خاطر همین مسائل 

درحـال درجـا زدن هسـتیم. همواره در این سـال ها وابسـته به 

دولـت بودیـم و همیـن تغییـرات دولتـی و جابه جایی هایـی که 

می شـود، درنهایـت هـم ایـن ناکامی هـا را درپـی دارد.

اسـتقلال با شـما به سـتاره دوم رسید، این درحالی است 

کـه فصـل بعدهـم می توانسـت سـتاره سـوم را به راحتـی 

کسـب کنـد، امـا در فینـال و در ضربـات پنالتـی این مهم 

از دسـت رفت.

درسـت اسـت، امـا الان می توانیـم سـتاره های دیگـری هـم 

به دسـت بیاوریم و آن قدرت را داریم، چون ازلحاظ فنی بالاتر 

از سـطح آسـیا هسـتیم، ولی امکانات مان روی اصول نیسـت 

و برنامه ریـزی درسـتی نداریـم. یـک عـده دل هایشـان کوچک 

اسـت و به روز کار می کنند و نمی خواهند موفقیت بعدی ها را 

ببینند. برخی فقط منافع خودشان را می بینند و می خواهند 

اگـر اتفاقـی می افتد، به پای خودشـان نوشـته شـود.

یـک بحـث هـواداری هـم وجـود دارد کـه بـر اسـاس آن 

گفتـه می شـود اسـتقلال در ایـن سـال های اخیـر از 

ناحیه وزارت ورزش و دولت حسـن روحانی متضرر شـده 

و نسـبت به دیگـر تیـم مطـرح پایتخـت بـه آبی هـا کمتـر 

توجـه شـده اسـت!

بـرای دوسـتان پرسپولیسـی کـری  مـا هـم وقتـی  خـود 

می خوانیـم، بـه آنها می گوییم تیم تان حکومتی اسـت؛ یعنی 

دولت از شـما حمایت می کند! نمی دانم گرایش دوسـتان در 

امـور مملکـت قرمـز اسـت یا خیر، فقـط می دانم این سـال ها 

در حـق اسـتقال ظلـم زیـادی شـده اسـت. به نظـر می رسـد 

انـگار بـرای آقایـان، پرسـپولیس فرزنـد اول خانـواده اسـت و 

اسـتقال فرزنـد چهـارم یـا پنجـم و شـاید فرزنـد ناخوانـده! 

فعـا کـه سیسـتم سیاسـی مملکـت گرایـش بیشـتری به تیم 

پرسـپولیس دارد تـا نسـبت به اسـتقال، ضمـن اینکه همین 

وزارت را هـم دولـت روی کار آورده اسـت.

الان به عنـوان پیشکسـوت اسـتقلال هنـوز در خاطـر 

هـواداران ایـن تیـم مانده ایـد و شـما را در کوچه و خیابان 

هنـوز بـه لقـب سـرخاب ۳۰ثانیـه می شناسـند؟

خیلی از هواداران هنـــوز هم به من لطف دارند. خیلی جاها 

می رویم و دوست نداریم شناخته شویم، اما ما را می شناسند 

و یک جاهایی هم برعکس، در هرصورت ما یک تاریخی را برای 

استقال رقم زده ایم، اما غبار پیری هم روی چهره ما نشسته و 

شاید طبیعی باشد که هواداران نسل امروز نسبت به گذشته 

کمتـــر ما را به یاد بیاورند. قبل ترها اگر یک روز به اســـتادیوم 

می آمدم ۵۰ هزار نفر بلند می شدند و عباس سرخاب را تشویق 

می کردند و برایم هورا می کشیدند، اما شاید امروز ۵۰ نفر هم 

بلند نشوند. این طبیعت روزگار است و نباید ناراحت شد و به دل 

گرفت. اتفاقا خیلی هم خوشحالم که یک ستاره برای استقال 

آوردم، امـــا انگار لذت زحماتی را که ما کشـــیده ایم، دیگران 

می برند؛ نوش جان شان، اما تاریخ استقال را ما نوشته ایم.

  گفت وگو

سرخاب در گفت وگو با »فرهیختگان«: مدیران فقط پیشکسوتان پایتخت نشین را ملاقات می کنند

دیگران لذت زحمات مان را می برند، ولی تاریخ استقلال را ما نوشتیم
پرسپولیس فرزند اول آقایان است، استقلال فرزند ناخوانده!

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
روزنامه نگار


